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b ] STIPENDIARY MAGISTRATES COURT.

THE QUEEN
LOUIS RIEL

Charged on an Indictment for High Treason
e Vil West Territories Act, 1850,

Recixa, 20th July, 1885,

The Court assembled at 11 A.M
oo that . Henry LeJeune will be
 trial; Mr. Dixie Watson, clerk ; Wallace
ud ¥, B. Maroous, ofaiel repactore:

Mr. Justick Riciarpsox.—1 b
the Associate Justice for the approac
J. 8. Moy ames T Par

m the precept.

Sheriff to the clerk who reads the return and calls the list.

. Sheriff, 1
Pracept nandod by the §
of Jurors,
His Hoxor Mz JL’.ﬂl('r‘ Ricn
Court opened by the cl

psox.—The clerk will open the Court.

Mr. Sheriff, will you bring in the prisone.
the dock

Al Justicr Ricisgsox.
it in and |v|1\ od

Justics Ri Lou e you been furnished with a copy of
"ot the panel of jurors, of tho lst of witnasses for the proseeution

Puisoxkr.— Yes, your houo

M. Justics Riciiarpsox.— Arraign the prisoner.

he clerk veads the indictment, as follows :—

xth day of Jul w, in the
North-West Territori

Before me, Hugh Ri
Territories, exercising C

Act, 1850,
TLouts Riet, you stand ch

in the year of Our Lord 1883, at the Town of R

North-West
orth-West.

hardson, one of the St Tngistrates of the
i ot (hpl ovisions of the

1 on oath before me as follows i

“The information and_complaint of Alexsuder David Stevart, of the City of
Hamilton, in the Province of Ontario, in the Do ada, Chief of Police, taken
ke rizth day of July, in the year of Our Lord ono thoussad cight hundred wad sighis
five, before the undersigned, one of Her Majesty’s mpcmhm Magistrates, in and for
B S Borth. Woat Tamrstorien of Canada, wh sei]

1. That Louis Riel being a subject of Our th he Queen, not rezurding the
duty of his allegiance, nor having the fear of God in bis heart, but being moved and
seduced by the instigation of the Devil, as a false klmmr against our sai ly the
Queen, and wholly withdrawing the allegiance, fidelity and obedience which every true
and faithful subject of our said Lady the Queen, shiould and of right ought to bear

1




2
towards our wid Lads the Quoen, in the year aforesaid, on the twenty-sixth day of
March, together ers other false traitors to the said Alexander David Stewart,
unknown, armed a wed in o warlike manner, that is
tols, bayonets and i weapons, being then unlawfully, alaioualy
ananbled 80d gathorsd together agninst our suid Lady the Queen, st The loeality
in the said North-West Territories of Canada, and with i, and
4.4 then maliciously and traitorously nttempt and endeavour by force and arms to sub-

§% and desicoy o Constitation sod Government of this Realn s by law established,

nd from the style, honour and

ealm, in_ contempt of our i Tl
Kok b b e AT ry
ot i the Louis Ricl aguinst. the form of et
ded, S against the peace of our said Lady the Queen, her

Kingly name of the
Queen and her laws, fadhe o
to the duty of the allegiar
in such case made and pro
Crown and digaity.

And the wid Alesander Daid Stewart furthe That the said Louis
il being t of our Lady the Queen, not regarding the «nm o i s
B Vi b faarof o i e et e s

Devil as a false traitor against our said Lady the
the allegiance, fidelity and obedience which every true and faithful subject of our said
Lady the Queen should and of sight aught to bear to ady the Queen, on
the twenty-fourth day of April in_ the yeur aforesaid, together with other divers fulse
traitors to the said Alexnmler David
wmanner, that is to say, with guns, rifles, mwh, lm—nm-n and other weapor iz then
unlawfully, maliciou: sembled and gathered together against our
K/ the Qooun, ot wicked and traitorously did levy and make war
against_our snid Lady the Queen, at the locality known as Fish Creek, in the said
'\orth Vest Territories of Canada, and within this Realm, and did then malicior ly and
attempt and endeavor by force and arms to subver’ and destroy the
Constitution and_Government. of this Realm as by law established, and deprive and
B0 Ml 1 Bio Gusen of sl from tho style, homour and Kigly masta. of
the Tmperial Crown of this Realm, in contempt of our said Lady the Queen an

er laws, to the evil »mm.p]o 0! all others iu the like case offending, contrary to the duty
of the allegiance of hi d L the Statute in such
case made and provided pence of our said Lady the Queen, her Crown
and digui

3. Aud the said Alexan
Riel, being a sul ad

ler David Stewart further saith: That the \.\l(l Lo\lm
ct o all
having the fear of Giod in

the Queen, not regarding the duty of his
Tiars, but being moved aud seduced by tho instgation of
Devil, ns a traitor against our said Lady the Queen, and wholly withdrawing the
[ e ity andt nh{ullsnc» which every true and faithful subject of our said Lady
the Queen should and o ught to bear towards gur said Lady the Queen, on tho
ninth, tenth, leventl and cwmh days of
other divers false d 2
arrayed in @ e r, thet o say, w
eapons being then unlawfully, malic
Lady th

ow
tols, bayonets and othee
gathered

mmm\ g e

togather agai; m our .md Queen most isly
(ll(l levy and mak r 1 Lady r)u» I[\m-n at the locality known as
Butoché, in u"- mid “North West Terrtorios of Canad. .and within this Real, and

did then maliciously and tr om“slhlth mpt and endeavon by foroe and a
S desioy the Constitution Government of this Realm as by law estab-
lished, and deprive and depuse our -nnl Tady the Q.w.. o mwl from the style, honour
and kingly name of \he Tmperial Crown of this Real wtempt of our s the
Queen and her laws, example of all e ks ats itiedlta ontrary to

the duty of the ullegu\m:e of him, the said Louis Ricl, against the form of Hho Statate in

N
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such case made and provided and against the peace of our s

Tady the Queen, her
Crown and dignity 5

« nd the said Alex David Stewart further saith : That the said Louis
Riel, tl:en living the ])mnmmu of Canada and under the protection of our

the. Q\H’(‘\'\. not |w-g'\|d|xw the duty of his allegiance, nor having the fear of God in lu
heart, but being moved and seduced by the instigation of the Devil as

agaiust our it Tady"tho Gueen, oad. whlly withdrawing the alegianoe ldeity dait
obedience which he should and of right ought, to bear towards our said Lady the Queen,
on the twenty-sixth day of March, in the year aforesaid, together with other divers false
traitors to the said Alexander Day d Stowart unknown, ared and arrayed in & warlike
‘manner, that is to say, with guns, rifles, pistols, lmvonns and other weapons, being then
m.l..mnv maliciously and traitorously assembled and gathered together against our
sail the Queen, most. wickedly, maliciously and traitorously did lovy and make
againat oux y the Queen at the locality known as Duck Lake, in the said
\onh West Territories uf Canada, and within this Realm, and did then mali ously
and traitoously attempt and endesvor by fores and arms o subvert and destroy m
Gonstiation anl Go of this Ren hed, and deprive and de

B e e Guoon of wud from the' name of the Imperial
8 = o il oot i contempt of our said  Bady tho Qm.. “and her laws, to the evil
xmample o all other n ike cuse offnding,contruy o the duty of the llegiance of him
the said Louis Ricl, against the form of the Statute in such case made and provided and
against, the peace of our i Tady the Queen, her Crown and dignity.

5. And the said Alexander David Stewart further saith: That the said Louis
Riel, then living within the Dominion of Canada, and under the protection of our said
y the Queen, not regarding the duty of his allegiance nor having the fear of God in
Ins m.z but being mor ved and seduced by the Devil as a false traitor
Lady the Queen, and wholly w
B0 which he skukd ao of vight weght o e e
on the twenty-fourth day of aforesaid, together with other divers false
trmitors to the said Alexander David Stewart \ml.vm\\ mmml and arrayed in a warlike
manner, that s to = with guns, rifles, pistols, ba other weapons, being then
unlawfully, itorously assembled R guihered topotner agnias il
said Lady the Qmm wost wickedly, maliciously and traitorously did levy and make war
against our said Lady the Queen, at the locality known as Fish Creck, 1n. the il
North-West T da, nd within this Realm, and did then umhuouslv and
traitorously attempt and e by force and s, to subvert and d the.
sifution snd Coverament of this Healt as by law established, and d.-,um nd detet
our said Lady the Queen of and from the style, honour and kingly name of the Tmperial
Crown of this Realm, in contempt of our said Lady the Queen and her laws, to the evil
example of all others in like case offending, to the allegiance of him, the said
Touis Risl, against the form of the Statate In such case made and provided, and against
e pease of our seid Lady tho Quecn, her Crown and digoi y.

8., And the mid Alexander David Stowart furthor sith - That the said Louls
Riel, then living within tho Dominion of Canada and under the protection of Our
Sovereign Lady the Queen, not regarding the duty of his allegi xns, norhaving the fea
of God in s e e by the instigations of the Devil as a

false traitor against Our said Lady the Queen, and wholly withdrawing the allegiance,
fidelity and obedience which he should and of right ought to bear towards Our said Lady
the Queen, on the ninth, tenth, eleventh and twelth days of May, in the year aforesaid,
together with divers other false traitors to the said Alexander David Stewart unknown,
armed and arrayed ina warlike manner, that is to say with guns, rifles, pstols, beyonets
and other weapons being then unlawfully, maliciously and_traitorously asse and
gathered against Our said Lady the Queen, most wickedly and maliciously and (ruwrnnxly
did levy and make war against Our said Lady the Queen, at the locality known as
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in the said North West Teritories of Canada, and within this Realm and
f then, maliciously and traitorously attempt and endeavour by force and aris to suf

and destroy the Constitation and Gove b s by law e hed, and.
deprive and depose Our said Lady the Queen of and from the style, honour and kingly
name of the Tmperinl Crown of this Realm in contempt_of Our said Lady the Queen and
B laws, to the oil exaple of others in like ce offnding contrury to the duty of
e o id Louis form of the Statute in such case made
sd p.mnw . u,,mm\l ki peace of Our said Lady the Gueem, Her Crovn: sue

digs

;:

(Sigued)
A D. STEWART.
Sworn before me, the day and_year first above |
‘mentioned,at the town of Reginn, in the North
West Territories of Canada.

(Signed)  HUGH RICHARDSO!
A Stipendiary Magistrate in and for the North-West Torritories of Canalo.

Crerg.—Louis Riel, are you guilty or not guilty !
M. Justics Ricuarnsos.—Who appears for the prosecution ?
M. Curistors y learned friends B,
Q.C, G. W. Burhidge, Q. €', D. L. Scott and

x Romtesox Q. €. sppen
1T

. ml. m

e

Y LintECy. l»l]vp\- for the prisoner with Mr. Charles Fitzpatri
Gresushields and T. C. Johuston, 1 hold i my hand a plea to the jurisdiction of the

al affidavits, and we have agreed that Mr. Fitzpatrick shall
argue that part of the case. Will your Honor be kind enough to ey the prisoner swear
to the affidavit supporting the plea !

M. RionarsoN.—The clerk may swear him now, as the Court is open.

Affidavit sworn to by the pris

M. Firzeatrick, —May it please your Honor, T will now proceed to read to the
Court the plea to the jurisdiction of the Court in this case and affidavit

“THE QUEEN w. LOUIS RIEL

Charged wnder the North-Wost territories Act 1880,

“And the said Louis Riel, in his own proper person cometh into a Court here and

Heard th inform llum and complaint of  Alexander David Stewart, of the City of

ilton, in the Provi  Cannday Chief of Police, tuken
ed a

hardson, one of Her Majesty’s Stipendiar
the North-We esc Territories of Canada, saith

“That Hy ardson, Esq., one of Her Majesty's Stipendiary Magistrates for the
North-West Territories of Canada, exercising criminal jurisdiction, in apen Court, with
j-mice of the peace and a jury of six, under the

t, 1880, ought not to take cognizance of the of
5860 Lecine, protesting that Lo is not
Riel saith that the offences with which he is cha
should bo committed for safe custody and st for tral fo Uppor Canada or to amy
Gourt constituted in British Columbia, taking cognizance of like offeuces i
i n force in the place where the said offences.
are charged to have been committed, the sid Hugh Richurdson, in open Court, with




s no jurisdicti the offences charged in

justice of the peace and a jury of six, ha

the said information.

erefore the suid b»m\ Riel prays judgment f thesaid Hgh Riclardson in open
e and a jur w here will take cognizance of

Court here adjourned till one o'clock.

Resumed after adjournment

Hoxor Me. Justice Riciannso. —Before you proceed, T understand there are
«quite a number of prisoners in cu

M. Osten.

His Hoor.—Going through all these will take a_ very long time, a great number

of days. The proapeta are that this case, if it does not close at once, will take a consi-

derable time and will be followed by the others. 1  think it vould “be unfair for the

Seventy three.

here are other gentlemen having the same ||ul~l|n' on
ment to send one of them to hold Court 50 as to have the two Courts sitting at the same
time, if you gentlemen have no objection to that course.

Me. Romixsox.—We have no objection to th

We were talking about it this

amsicx.—T will proceed to read our plea to the jurisdi

£ ion of the Court,
e

His Hoxor.—This will be substituted for the one put in my hand this morning.
Mr. Fitzpatrick r
Me. Ropissox.—In our view a fo
a formal answer, we thought it only necessary
to answer then
“And the said Christopher Robinson, one of Her Majesty's Counsel lenrned in tho
Jaw, who for Our said Sovercign Lady the Queen, in this behalf prosecute, to thy
said plea of him the said Louis Riel, by him above pleaded ik atoresn 15 OctmE) present.
Sovereign Lady the Queen, saith
“That the atter therein contained are not sufficient in law to
preclude the Court from their jurisdiction, and to hear and determine the offences charged,
mentioned and specified in the said charge as above charged upon him the said Louis
Riel in and by the snid charge.
refore, for want of a proper and suffici rin this behalf he P
ment, :uul tat u.» wid Lous Riel may answer in y Gourt bhare 4o B¢ r said p
Sov touching and concerning the premises aforesnid.”
B o e o led.

ads the plea s amended.

al plea to the jurisdiction is ot necessary nor
o them to state their objection and for us

and the

n and we have the demurrer.

dic

His Hoxor.—We have the plea to the ju
Mr. Frrzeatnick.—We join issue upon the demurrer.

Riciarpsox,  Now erstand the contention of Mr. Fitzpatrick,
it is that tlns _\(-r of 1880, so far as 1( mlnlb» to the trial of criminal offences such as
this, is ultr

e Iy contention is that the Act of 1880, in so far as it relates to
the trial of capital cases is ultra vires.

R JesTice RicnaRDsox

—Well, as I camnot hold that, T must sustain the
(lemurr(‘r.
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I must now eall upon Louis Riel to plead.

Prisoner pleads not guilty.

M. Jousstos.—With the permission of the court T beg leave to demur to the
information. Tt might be sufficient to demur ore feuns, or by oral exception to the
B renaticn ui by the presocution Ju teslf formal, nnd & dopar-

o feom tho procedurs heretaof this cour, I thik: it nesesury o put in &
general demurrer as follow

Caxapa. 1
North-West. Territories. |
QUEEN . LOUIS RIEL, nov dharged before H
son, Stipendiary Magistrate, fenry LeJeune, Esquire, a justice of the_peace, and
a jury of six under the provision of abenction tiou 76, of the Norh-West Terri-
A0 1650, o tho information of Alesnder David Stowart, Tho sid Louis
Riel, in his own proper person, cometh into Court here, and having heard said
R . eroii (et the mid information and the matters therdia contined
in the manner and form as described and nbove stated and set forth, are not su
Jaw, and that the sid Louis Riel is not bound by law of the land o answer the same.
Wherefore for want of sufficient information the said Louis Riel prays jud

Honor Hugh Richard-

Mz, Jusrice Ricuarsox.—1 don
Johnston and I overrule it.  Are there an
Mg. Oster.—The clerk will

Crrk,—Louis Riel, are you guilty or not guilt

think there is anything in the objection of M.
other demurrers !

ask the prisoner whether he is guilty or not.

Prisoxsr.—I have the honor to answer the Court T am not guilty.
Mg, Frrzeatnick.—I have now to state that | have to ask an adjournment till to-
morow momning to enable us to prepare some affidavits wo require to produce to show
why we are not in a position to proceed with the t the present moment.
His Hoxor.—Jurors will understand that the; 'y are to be continually in attendance,
as alsn ‘Axmessn on hoth sides
i1l 10 o'clock to-morrow.
adjourned.

Court the

A, July 21st, 1885,
he lerk opancd the Court a¢ 10 oclog
His Honor Mr. Justics

The elerk calls over the

ster and

Trouks P, one of the jurors.—Your honor, on account of being post-n
contractor to carry the s, 1 beg to be relieved.

drawn out

You now, you were fairly
you now.

His Hoxor.—] 1 0 power to relieve
of a largo number of names, and 1 db ot think that 1 ean diseharg,

His Hoxor.—T have noticed several who were summaned do not appear. I
it the desire that proceedings should ho inatituted aguinet them

M. Ropixsoy,

Not if we can get on without them.

M. Linteux.—Mr. Watson, will you please swear the prisoner to these affidavits.
The clerk swears the affidavits.

Mr. GrERNsiELDS.—Please your hovor, we ren pplication made yesterday
afternoon for an adjournment. of this trial. T the mnterval anee the adjourament e
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Tave had three affidavits prepared, two of the senior counsel, Messrs Lemieux and Fitz-
patrick, and one of the accused.  We base our application to a large extent upon those
affidavits.,
His Hoxor.—Have they been shown to the counsel for the Crown §
Mr. Ronxsox.—We have seen them just Iately, we will look over them again,

Mr. GreexsiigLps reads the aflidavits annexed hereto.

kpsoN.—The m(lv- \\m |71' (!mt \']u- trial stands adjourned, llan
it proceeds ptorily on Tuesday instant, at ten o'clock.
e ml.«,m T o feot faclinad o Jrap them T aticeaRThe/htl T SN
to caution 1 them to return on 'l'u»wll.\_\ mor

~You g

Me. .Jm ® Rici

the wudience who lave boen varned us
that your will ot be required

and yda sro st by st

‘Slist/tre il Eon e danble journey,

7 o s 1 e e A

17 it nowini the fact that you aro callod upon 0 achas jurors i (1

Bl0ki o ths position you ccoupy, aund matther. talk to saybody about the ekt G RN

any person to talk to” you or bring you in conversation.

The Court was accordingly adjourned at 1145 nm. till the 28th July, at ten a. m.

T JURYVEY.

Affidavits filed on motion for adjournment

QUEEN rv. LOU
North-West Tobitorion. | charged \lmlvl the h-West Territe

RIEL,
Act of 1880,

1, Louts Rig, the said accused, heing duly sworn, do depose and say :

ond dm Dumas, now of Helena, in the United States of
of na, are essential and material witnesses to my

That Gabriel Dumor
in the Te

the Rev. Father
,mu», of §i \. toine; the Rev. 1-.. ther

Vest Ter of Canada ; 8. Van
. Beciais, of Ottaws, tn the Provisoondt Ontaric, are albs sinsuind el

net is Deputy Minister of Indian Affairs, and the said
ter of th lnh-um both of whom are in their official capacity,
o documents, ptitions and representations, mads by the

the Government of the Dowinion of

Burgess is Deputy Mir
the custodians of various off
Half-breeds of the North-West Territories
Cannda, praying for the redvess of their g v to r
he logal agitation of the people to seuro th el nm. wrongs.
petitions and docur as nearly as 1 can now describe them, are as follows: The
B s sttt Tk Albert; o lotte of the said
Pierce adlrcsed to the Minister of the Interior, of date, th of J

Minister of tlm me.-mr, o dm. T
ather Berginville, addr Capt. Deville, of date,
. ]ndltmu by the inbabitants of . o Langevin, for.
S5y John A. Mactiooald, ahut the 19th Novessber, 18830 A letes et
mmissionner, Mr. Pi ed, um Sopteber, 1855, A leter from Fathers
Tedue and Malony, ). L. Macpherson, acting ter of the
Tnterior. A petition from the scttlem of Prince Albert, in the North West Territories,

Deville, »ul(l|v-t-(l to the Depu

Aloiter

£
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forwarded during the wis 1883, and sigued by  large number of said
Nes A fittion from Bo. Antolnode-Pudous, addrassed to Sir Joh 4. Mandesslh
s Minitge oftho nteror, of dute,the 1ith Sepiember, 1882, A potition from Gebell
4th Septenler, 1884, ddressed to the Right Hon. v Jo
bt prevsntad by tha Rird BUE S
. (.‘mmul in the luon(h of June, 1881, A petition
presented by the inhabitants of Prince Albert to the M er (vf the Interio
trom Laod “Aent Duck, dated the 13th of November, 1875,
the ctition by the French- 1
pmrnwtl Ly Mr. Laird to the Governu
ssed by these setlers of St. Laurent of e Ist of by or
Government of the D petition presented by the Qu
b in August

etter
ssed to the Mnmu-r nf
n,m-‘l\ of Prince

Canada, ww]uh 3
carded to the

B TS o & o vactly beliers/ an T Fub linble
authority, that all of the afor were duly forwarded to the Govern-
ment of Canada, and are now in the possession of the various Departments, and can be
procured by the above-nnmed w

That all the abovenamed vi itneses e materal nd esential to

my defence,
tation in the North-West Territories was constitu and
B of the poopls in sid North. Wost.
That without the said witnesses ard i Cou
defence to the present charge and will be lhpv\\rd of justic
That I have no means with which to defray the expenses of the said witnesses and
to procure their attendance here in Court or to retain ¢
That unless the Government of this country or this Honorable Co

T cannot make a proper

t do provide

the means with which to secure the attendance of the abovenamed witnesses, before this
it is essential to my defence that the various papers, writings and documents
my er to General

cnkeu from me at the time
his

surrend iddleton and taken by him and
¥ house subsequently should be placed for

the han

s of my e ansel
thelr examination and consideration, previous to being put upon my t 23
it is impossible for me to state the exact deseription of the mul papers, writ
ings and documents, a the excitement under which I was laboring during the time of
my surrender and some days subsequently and previous thereto, render n wpossible for
e to describe the said documents,
by 1 believe among llm mM docuny s is a certificate of the Courts of the United
States of America that I w ed as a citizen of the United \l.ll\'\ which T
was, bt if tho said certifianto is aot among tho snid pupers, it in essential to B
that T should be given an opportunity of obtaining the said ¢
] call Eau\ blish that, at the time of the commission of the allege
ited States of America, and was not a British subjec
mfonnulon
That in order to pm,mn prepare for my defence T require at least a delay of one
wmonth, and 1 have

(Sigued),

LOUIS RIEL.
Sworn and acknowledged bef (on me tl
21st day of July A. |
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AxaDa, R R . OV
North-West Tervitories, | 1110 QUEEN e, LOUIS RIEL

15 Xavier L

g sux, Barrister, one of the counsel of Louis Riel, the accused,
‘sworn, deposed

1 and says

That in the course of last June, towards the end of the month, he was retained by
p-nmw interested on behalf of the accused to undertake his rlufmce
ersons were instructed to cause to be brought to Reg ential and neces-
sary v«mney«s in the defence of Louis Riel, and Delieved to be ,wvh by the deponent.
hat the witnesses above referred to are Doctor Frangois Roy, of Quebec, Doctor
f Toronto, and Doctor A. Vallée, of Quebec.
at the depment verily believes ht the sa witnesses would huve renshed Regaa
Ty this time, but by reason of misapprehension and cir ances beyond control, the
witheues v fafled or have nat beon able to bo.present in order to give their

a counsel and advocate he swears that the said Drs.

Clark a y, material and indispensable witnesses for the defence
e and morenver, ave the sole witnesses capible of proving certain important
 to the said defence.

That the deponent verily believes that if a delay of one month is granted he can
procure. the said witnesses by going himself to Quebec and Toronto, and that, at
the expinstion of the uid delay, the above-named witnesses will be present at the Court
0 give e in favor of the accused.

And the deponent has signed.

(Rigned), F. X. LEMIEUX.
Sworn before me, at Regina, this |
2lst day of July, 18 |
_ (Signed), DIXIE WATSON, Clerk

North-West I‘n-mmnu | { THE QUEEN v, LOUIS RIEL.

ories’ Act of
P, and a

o trial under sub-section 5 of section 76 of the West Ters
1~>~0 | ey Bichoiagn B M, mm\ LeJeune

ck, of the city of Quebec, one of the counsel of the abovenamed

Louis 1{,. 1. mA.L. oath and s

1 o reainad Son tha defince o the mid Touin Bl g the month of June last
passed, s elf in communication with my said client
and others, wi viow of oblaining wach Intormetion’ s wosld. anable foe t0'sek
such defence as in the interest of my said client would be most beneficial.

v thereafter

Owing to the distance of Quebec from my client, it was not until the 29th day
month of June I was instructed by the acoused, and then only partially.

Since the receipt of tho said instruction, T have been diligently endeavoring to
abtain the attendante of the witnesses for the accused, but as he, the accused, is @ man
of little or no means, and had to mise funds for his defence through his friends in the
Province of Quebec, it was an utter impossibility to obtain their attendance in time for

of the sa

. I have been instructed since my arrival in Regina, that the requisite funds have
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been raised to secure the attendance of the said witnesses for the defence, who are mate-
vial and necessary, and without whose evidence we cannot p.mea to trial.

5. Some o the fucts intended to be proved by such witnesses, are that the accused
for several years was insane, and had to be confined in a lunatic asylum in the Province
of Quebec, and would got dernnged ; also, the circumstances under which the acoused
left his home in Montana, and came to this country, at the solicitations of his friends,
in the year one thousand hundred and_eighty-five ; the nature of the agitation
in the North-West, wnd the constant advice given by the accused to limit the agistion to
constitutional means and penceful n the' desire e sed to
leave the country i the okt of Taat passod. nou 1, loch it vt AN
people to his rets to Montana aforesaid ; that the allogod rebellion was sommensed
B i Sser the direction of & counil of fourtorn persons, of which council the
prisoner was not o member ; and that he did not participate in any engagement or
commit or countena ce any overt act of treason.

8. heso facts can bo proved by Gabriol Dumont, Michel Dun poléon Nault,
Dr. Roy, of Quél k, of Toronto, and Dr. Vallée, of Québec, whose attendan
at the Grinl l\enlv believe can be secured, if sufficient. time for that purpose is granted
to the defence.

the acer

(Signed),
C. FITZPATRICK.
e bt s 1t Bigion, i}
21t duy of July, 188

(Signed), DIXIE WATSON, Clerk

X, tuesday, July the 25th, 1885

The Court met at ten o'clock a.m. .
M. Oster opened the case to the Jury

The witnesses were then called as follows:

Die. Jon H. WiLsove

x, sworn, examined by Mr. Robinson.

. You are a medical man 1—A. Yes

. Where are you practising - A. At Saskatoon.
. How long there 1—A. T have been there since two

Q

Q

Q. s lnst May.
Q. How far is Saskatoon from Batoche ! —A. About 50 miles.
Q

Q

Q

Q.

. Do you remember going to Batoche about the 16th March last 1A, I do.

done

. Did jou go

No, T was nccompanied by

. By whom I—A. A half-breed naued Norbert Welsh,
. And at what house did you o to stop when you got to Batoche !—A. T stopped
George Kerr.

Q. Ts that the Kerr Brotherst—A. Yes, at their store.
Q. Did you hear anything of auy anticipated difficulty A, I did.
Q Where!—A. T heard it at Mr. Kerr's store. ;

Q. How long did you remain at Batoche then

A.

‘m“?h “;:nwxc on zhe 16th, when did you leave it?—A. 1 remained over the 17th

Two days.
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Q. Did you see any one on the 17th, did you hear anything then of any disturbance
aticipated, 3id you hoor any rutmoar of possibl diffulties o- T did
. When you left Batoche, whom did you go with?—A. T left with )lr. Welsh
and Mr. Macintosh.
Had Welsh any objectin view, did ho desire to seo any one from Batochet
We were leav ookt kit
Q. You were with Welsh?—A. Yes.

lesirous to see any one, as far as he explained to you I—A. He was

Was h
desirous of seci
Q. Did you go with him for that purpose !—A. T did.
Q he expect to find Riel then?—A.
to find hnn 'V e inkisiod on the Foud by Catiil Diomais #t h
Q. Did you find Riel 1—A. Yes.
Q. Wheret—A. At the house of a Half-hreed named Rocheleau.

he expected
Vs whereabouts.

now wh

What is his christian name?—A. T don't remember.
How far south of Batoche was that 1 A. Six or seven
Did you know Riel at that time ?—A. T had met him before.

About four months.

aary before I~ A. Yes, in November, I believe.

s,

eop

Q. How long before
Q. Alout the December o
Q. Whereabouts !—A. T me
Q. Had you been introduced and spoken to him then ?—A. T had spoken to him

him at the house of Moise Ouellette.

Q. You knew him by sight?—A. Yes.
Q. When you met I

Q. What did he say ?—A. Well, he told me the time had come for the Half-breeds
to assert, their rights,

Q. Do you mean that wasthe st thing oralmost the st thing he said to you,
4 o sk you any queston at entered the house, 1 spoke to tohim. T
sat opposite: to him, and v arRmlih e abe i1 tly, he got up
BERES vt St s, ad 1o ota stopped and turoial to e snd sedl - Tl
has come when it would have been well for a man to have been good or to have led
good life.

Q. Did he say auymore then?—A. T replied to that.

What did_you say, do you remember 1—A. 1 canrot.remember what 1 did say,

something to the effect it would be botter for o ys lead a good life and be
P

1 at Rocheleau’s, did he say anything to you - He did.

. Just at that time a large crowd of men drove up

Q. What took place next
to the door of Rocheleau's house.

Q. How many do you think *—A. T would judge about 60 or 70.

Q. Were they Half-breeds -—A. Halfbreeds.

Q. Were they armed #—A. They were,

Q. All armed, as far as you observed !—A. No, there were some who were not
arm
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. Were the majority armed 1A, The majority were armed, 1 only remember
seeing one who was not armed.

Q. What were the majority armed with?—A. The majority, T believe, had shot
guns, appeared to me to be okt Thay wer utaide a5 Tsraa et SN

Q. This would have been on the 17th March, if T understand
18th. It was on a Wednesday, I believe, the 18th.

Q ‘When this crowd came,

they drove up he addr He
believa, ho put i) intendod to strike o blow to

ightly

The.

Yes, 1 replied there
u difforent way in havi ces
than he did as to the grievances 0( llw sottars,
potitioniad e G ment to
ived oach i Haa/bagh &3t

Q. Did you make any answer !
their rights, the white settlers to

e said ; T and my people have time and time again
ur grievances, and he said : The only answer we
crease of police.

Q. He said they had tim
and the only answer they rec
What next did e say7—A. He said : Now T have my police, ref

e at the dooy

and time again pettioned the Government for redress,
ved each time was an inerease of the police Yes.

g to the

Q. Those 60 or 70 men ?—A. Yes. He pointed onﬂ.uu and he said : You see now
me

ve my police. In one week that little Government police will be wiped out of
existence.
B Tholiow. i, if fin intendad o atiacks the poll S

Taise a rebellion, they should loo

ter the protection of the settlers, there being no ill
wil ds.

ng the settlers towards the Half-bre

Q. What next 1A Ho told me T was from Saskatoon, nd as a sctler from
Saskatoon, T had no right to speak for the welfare Sheryed 0
e o T iy offore 010 tho mounted potion, s Bactiaford, 1o 2l
down an Indian rising last autumn.

Repeat that.—A.
protection, because

He said that I, as a citizen of Saskatoon, had no right to ask

Because the people of Suskatoon had aided the police 1—A. He said they offered
wmen to kill the Indians and Half-breeds.

he settlers of Saskatoon had no right to pro-
ow show Saskatoon or the peopi of Saskstoon who il

Q. That was zhr reason “h» he
tection 1A, He
do the killing,

Q. Go on.—2 H-» made a statement as to my knowledge of his n.hell n, that is
of the former rebellion in 1870, and he said that ho was an American ]nm;: in
Mottana, uod that the Haltbrosds had sent 5 dsputation. thers to bring iz o thid
country.

Q. What else ?—A. That g him to come they had told their plans, and
that he had replied to them "o the by that ¢ were useless,

Q. Did he xm what the plans were - belie t, but that he had told
them that he had pan, and that i they would assist him o carry out those plans he
would go with nmu

Q. Did he tell you what those plans were !—A. Yes, he did.

Q. What were they 1—A. He said the time had now come when those plans were
mature, that his procl.nxmt\on was at Pembina, and that as soon as he struck the first
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was to be joined by Half-breeds and

blow here, that proclamation would go forth, and
Tndians and that the United States was at his back

more 1—A. He said that
what he said.

him and his past

Did he tell you anything
history, T might know that he m
Q Aum.u.u elso He said that the

hin the attemp.

¢ had come now when he was to rule

Q G We had a long conversation ﬂwn as to ﬂu- ights of the Half-hreeds.
et b 133 ot e lans as to the government of the co

Q. What did he say as to the gove mwut of the country A,
W, a5 to be composed of God feari

They were to have
nen, they

a new government in
would have n0 such parliamont as the houss at Ottawa

he country into.

Q. Anything else ?—A. Then he stated how he intended to divide
seven portions.
A, It was divided into seven portions but as to who were
ot say

. In what man
to have the seve

Q. You mean to say you cannot say how these seven were to be spportionstel 8
ed B s, Poles, Ttaliaus, (

rmans, Trish,  There was to be a

A. Yes, he mer
e s 1 the North Wot.

elf or his own plans 1—A. T

further at the prese
Q. You say he referred to the previous rebellion of 1870, what did he say in regard
to that 1—A. He referred to that and he said that that rebellion, the rebellion of fifteen
years ago, would 1ot be a patch upon this one.

. Did boany anything further with regurd to that 1-—A. Ho did; he spoke ofthe
number that had heen killed in tl i

Q. What did he say as to
to the effect

Q. Did he sp en who were there, or they to him when you were there
There were several men there when the cutter drove up to the door. The majorit
of them stayed outside in the sleighs and some of them can

£ 1A T cannot state as to what id, but it was
greater extent than gl

this rebellion was to be of

o They spoko in French which I did, not understand very well, bu T
understood oty 40'g0 down to Champagnels hosss, and T uadarsiint bt i
hmulmgu\e..\ e, ot i o e Ao a few stayed behind.

f french does not.

QY y askad bim as your knovledgo
B viu to ropéat the queetion they saked him No T'catiook &
Q. Now what did you do then ! Which left first, you or he 1—A. We had dinner.

Q. This conversation took place before dinner, or during dinner I—A. Partly before,
during and after dinner,

Q. You had dinner and what took place niext 2—A. Riel prepared to go then to follow
the others,

Q. Well, what next As he was leaving ho asked me, he stated  personaly e
had 00 ill fecling wwxmlv me, but that T was a Canadian, but he put it in this way
Canadian T was a part adian Govotamenty sl gus hinsta ke ST AOOS
friendship towards sach othor.

Q- Well, did you go before o after him 1—A. He left before me.

Q. Did he say where he was going 1—A. No, he did not.

Q. What did you do 7—A. T left immediately after he did and went on towards
Clark’s Crossing at the telegraph office.
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Q. For what purpose 1—A. To make known what I had heard.
Q. To whom 1—A. My intention was to communicate with Regina, lm when e
{0 Clark’s Crossing, the wire was down between Clark’s Crossing and Qu'A]
‘s Crossing that you had taken dinner - 7_& \omethmg

Q. Was that on your way to Saskatoon ?—A. Tt was.

I Regina, but when you got to Clark’s

Q. Then you intended to communicate w
Crossing the telegraph was down +—A. Yes.

What did you do?—A. The only c nication was with Battleford, and T

Q
informed Col. Morris.
Q. Who is Col. Morris ©
time.
Q. You informed hiu of what you had heard 1—A. Yes.
Q. What waa Mr. W elsh doing all this time ! Was he present at your conversation
with Riel 1A
Q. Did he, in R|el»1m'u-nu‘ tell you anything or not 1—A. No, T believe not.
Have you told me your whole conversation with Riel as far as you remember !
—A. T remember one point in regard to Orangeism.
Q. What was that 1. As Riel was exving he expressd an apinfon, e stated they
cisun in the North-Wes T hoped by orangeism he did not
mean Protestantism. He turned m-\mu and said he was glad T had mentioned it
that he certainly understood the difference between Protestantism and orangeism, and
then spoke of the different religions and belifs and illustrated it by the e
ree—the true church was the large branch of the tree, and the others, us they departed
R0 16 got wenker, up £ the top of the tree.

A. He was in charge of the police at Battleford at that

Q. Heillustrated his l(ll‘.\\\ of the different religious hodies in that way ! Have you told
we all you can remember of y tion with him ? Whilst speaking of sending the
telegram last fall, ulleunxn mul he poli A. Sending which tele m ! He
s pecpls s o bad bosn. mmhlml with a copy of the telegram sent by
the Saskatoon people to Battleford last fall,
Indians, and that, in consequence, the S el cople had o right to ask for any pro-

ction ; and that was not the only telegram they had sent, that about 11 days before,
think, hosud that they had again made such an ofr. T mean that the people of Saskatoon
had again made such an of

ou can remember, or have you

ore ev mhmw clse he said to you that

Q. Now is th
told meemnlmw A T believe T have
Q. You went back to Clar]
Col. Morris, and from that time
Clark’s Crossing.

rossing, and communicated what you had heard, to
were you l—A T was at Saskatoon and

-

Then, doyo\\ kuu\n anythingmore of your owned knowledge of Riel, in con
tion with this rebellion. Tmean not what you have heard I—A. No, I know nothing
further.

Examined by Mr. Frrzeanuick.

Q. If T mistake not, you said you saw Riel for the first time, about the month
of Novem| A. About November.

Q D.d,nu see him for any length of time then ?—A. T did not.

Q. Did you—you never saw him again tll the 17¢h of March, 18351—A. T
elieve not.
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Q. During that i
+hroughout that section of coun

1 of uum you are aware there was an agitad
'A. T was perfectly well aware of it.

Q. The first time you ever heard of any reference to an appeal o arms in connection
e gtation, wes during this interview, in March last, with Riel /—A. That wi
the first T heard.

Q lm-l was not armed on that occasion 1—A. He was.
Q. What had he with As he left the house .

Q. Tam ~1mlk & of the time you had the conversation in the house. Was he
armed then as not armed at that time.

When you first began to talk with Riel, e first mentioned to you the fact that
it now became necessary for all men to relect that it was & good thing to live well t—
st re

t was th

. Shortly after he made that remask he placed up and down the floo
was before he

iade the remar

A. That

Q Tl\cn he !m\.. telling you about his intention to subdivide these provinces into
seven I—A. Hedid not.

Q He told you he intended giving the province of Quebec to the Prussians o
B & ok

thing as to t}

ad other ]vmplll\ =

e was going to divide, did he refer to the
He did.

h i« to do with these people I—A. They were going to
assise it in the vebellion, before this war was over, and tha they would have theér
portion of the country

Q. By country what did he allude to?—A. The North West Territories.
Q. Exclusively?—A. AsTu

lerstood it

Would sou now indicate to us the dif
A. The Trish of the United States,
Germany and Treland.

mt peoples he expected to assist him I—
s, the Ttalians, Bavarians and Poles, and

Q. We have had ¢
the Trish and Germans of
Q. The Bavarians also A, Yes.
Q. The Hunga
Hung

any and Ireland twice -—A. Well, he put it twice. He put
nited States, then Germany was to come into line.

anst—A. T dowt know. T don't believe e said anything as to the

Q. The Poles did he intend to give them a chance too?—A. He did.

alo stated o sou he was giving the Jews a portion of the provinco 1—-A.
Bttt ho i ot aestion e whil there.

(@ Di i mxplain’ o you, st that e, an o what progrmmiie Tad S8 CRERE
completing negotiations he had had with these peoples for their assistance I—A. He did
not.

. You did not think it necessary to ask how he intended to carry out this agree.
ment, or if he had made any s to have an understanding about'this -—A. T did,

Q. What did he say about n.w A T tried o i rom him bis plans o got what
information 1 could, and he seemed unwilli ook good care to unfold none of his

plans.

Q. You said he liad unfolded his plans as to subdividing the province —A. Yes.

Q Did you then ask him if had entered into negotiations with these different
peoples, in order to get their assistance -—A. No, I did not ask him that.
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9 Fou did ot ke biin bow he expected to, go. these people fnto e couty
cither, did you?!—A. No, I did n

Q. Don't you think that \nould Bieve been o very nscesary questio, to pu i oner
to get at the bottom of his plans —A. I believe

Q. You thought all hi
own opinion regarding thew

. What is that opinion, be good enough to let us know it My opinion at that

time was that that was about the st that would be heard of it.

reasonable an A. 1 had my

plans were ve aceeptable!—

Q. You never had heard anything of these plans hefore I—A. Fro

Nothing of that kind with regard to this

Q. From him or anyone else A
country.
G, T2 s 4o the plan o sabmitc t0 o, did you ever bear

Defore I ver
O 2o ou s aing st all poculiar - A. Tashor s Lo,

No,

1 to tell you

Q. When he spoke to you on religious subjects, did you understand I
ha, in i eligion, Christ as che foundation, represented the trank of the tree, wnd
the d|ﬂ'ereul religions t be considered as representing the branches of the tr
A, Tdid.

Did he say what position he occupied with re to the trunk or with
wievence to Christ -—A. He stated his Church was the strongest hran
g all this conversation, I think you stated Mr. Welsh

Q. During all this time, du
was present, was he not 1—A. He was
Q. Where is Mr. Welsh now ?—A. T believe he is at Fort Qu'Appelle.
Q. That is about 40 miles from here - A. About 50 miles
gest branch, did he

When you said Mr. Riel explained his religion was the str
¢ Church.

Q
say what his religion was *—A. He did, he said the Roman Cathol
O ey further han thas sbost his religion ?— .
. Did he speak anything about the Pope -—A. No, T believe not. Nothing that I
can remember.
Q. You don't remember anyt]
you have stated {—A. T remember nof
Q. Of course, the plans he unfolded to you about
did not strike you as anything extraordinary for a man in his position to assert 1A
did certai
Q. It appeared to you a very rational proposition I—A. No, it did not.
Examined by Mr. Ront
You suid Riel was not armed in the house, did you see lim
saw him armed as he drove off from the house, he was supplied wih
b

the sleig]

her of this conversation with Riel, except what

ing further.

the conquest of the North-W. e

ox.
rued at all -—A. T
» gun as he got into

. Do you know by whom he was supplied with a gunt—A, No, I don't know. T
B e oo was givon him

Trows Mackay, sworn, examined by Mr. Robinson.
Q. Mr. Mackay, where do you live !—A. Prince Albert,
Q. You were born in this country I—A. Yes,

ow long hne o lived in Prince Albert 7—A. I have been in Prince Albert

Q Ho
district since July, 18
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Q. You remember, of course, the disturbance which took place in March last?—~
A Yes.

Q. Can you u-u me when you first heard of that and when you first took any part
in consequence of i1 T bad hear of the agitation for some tmo in the early part of
March, I heard (lmt tlm prisoner was inciting the Half-breeds to take up arms.

Q. Well2—A. On the morning of the ou- Captain Moffatt and Captain Mooro
came to my house, between two or three o'clock in the morning, and they brought a letter

rom Majo orued on good :«uthonly that the French,

under the leadership of the prisoner, had risen and taken Mr. Lash and some other
pn«m\em, and had robbed the stores of Walters and Baker and K He also,
in the same communication, asked fnr a detachment of some 60 to 70 S oinf o go up
to reinforce the police, at Fort Carlton

Q. Well2—A. T went down to the town and went to a number of the people there
and told them what we had heard, and asked them to meet us, in James Elliott’s rooms, in
town. We met there and decided—we thought that we could not sparo the number of
men, as we had o look after the town and our families.—We went out with something
Captain Moore enrolled 40 men, and we started about o, lodk T
afternoon of that day.

For what place !—A. Fort Carlton.

. How far was Fort Carlton from Prince Albert?—A. Between 40 and 50 miles.

. When did you get to Carlton!—A. We arrived to Carlton between ten and
night.

. Wi th,
. Fort Carlton was then held by a force of Mounted Police, under Major Crozier ¢
Ces.

at day was that !—A. The

Q. You reported to him —A. Yes, reported to him.

Q. Did you remain there that night 1—A. When I arrived there, I found Mr.
Mitehell, from Duck Lake, was a¢ Fort Carlton. He had a letter from Mr. Riel,
believe. The letter, I think, was regarding the surrendec of Fort Carlton. 1 did not see
it. When I left Prince Albert, T had decided to go on to Batoche, where the rebels had
made their headquarters. When I found Mitchell u-m-, he asked me to go along with
him, that I might be of some use.

Q. For what purpose did you decide to go to Batoche !—A. To see if I could point.
95045 thes the danger thoy ware
of them were ignorant and did not know what they wer
induce them to disperse. T went to sce if I could be of any use in preventing any outrage.
“An hour after T got there, T went to Duck Take,and wo found tw or threo of Riel's men
there, Joseph and u\pmz. Arcand. They had come from Batoche to meet Mr. Mitchell
T had a long conversation with them, and I invited them and tried to induce them to
drop the movement. I mld dwm st the samo tim ad enrolled as a volunteer, that T
was one of the first to p e n volunteer, and a6 the same time T told
them that any thing they g e o i roport to the Commanding Officer, and if
there was anything they did not wish me to hear, they should prepare themselves
accordingly. After an hour or two of conversation with them, they went on to report at
their head quarters, that T was coming with Mr. Mitchell.

gett

Q. They went before you to report that you were coming?—A. Yes.

Q. What took place --A. We arrived at the river about eight or nine o'clock in the
morning,

Q o iad teavaiod il night --A. Yes.
Q. You did not arrive that night ?—A. No; when we got to the river I found a



18

number of armed men around Walter & Baker's store. A centry hailed us and took us
to the guard,

Q. How many armed men did you find I—A. Twelve or fifteen outside. There wero
some more in the store.

ey too you to the guard1—A. Thore was o senie

yards on this side of th s

i gohr s, e aipad i ook s b

Q. Did you know A. No.

Q. Where did he take you to?—A. To the guard that was stationed around Walter
& Baker's store.

Q Well
across the river.

Q. Youwere then, on tho North sideof he riverf—A. Yos. He got into the icigh
and took us across to their council roo

R B0 s \Lic'ocuncil room 1. Tho coundil room ab that times was lifale
building just south of the church. T do not know whom it belonged to. It is burned

own now. It was just ngar the church.

Q. Whom did you find in the council room !—A. A number of men.

Q. Armed!

Q. These twelve or fifteen men you have referred to, were they armed ! —
Philippe Guardupuy was not armed, bat the rest wore. We went ouncil room,
and 1 went around the table and among them, and finally was introduced to the pr
That was the first time I had seen him.

about fifteen to twenty

As Philip Guardupuy came out and said he was deputed to show us

Yes, they were armed.

. In the council room
A Yes.

Q. Where were you introduced to him 1—2

Q. You say that was the first tiie you had seen'him ?—

Q. Who were in the council room when you were introduced to him I—A. Quite a.
number. * They were moving in and out.
Q. Would you say there was i it v LAY e hact Y

. Who introduced you to the prisoner—A. Mr. Mitchell introduced me to Mr-
Riel, as one of Her Majesty’s soldiers.
Q. That is Mr. Hm‘ml Mitoholl1—4. Yos. 1T shook bands with Mr. Riel snd had
a talk with him. s to be great excitement here, Mr. Riel. He
said: No, there is all, it was simply that the people rying to
s ey Ll aakod sopemtadly Jor theis mighin. and thay they i
decided to make a demonstration. 1 told him that it was a very dangerous thing to
resort to arms. Ho said e had been waiting fifteen loug years, and that they had heen
imposed upon, and it was time now, after they had waited patiently, that their rights
should be given, ns the poor Half-breeds had been imposed upon. 1 disputed his wisdom
and advised him to adopt different measures.

. Did he speak of himself at all in the matter 1—A. He accused me of having
neglected my people. He said, if it was not for men like me, their grievances would have
een redressed lon; ot 5k 1m0 o0s. Kok, s intaromt . thavs, poople, he had Bt
cided to take the lead in the matter.

Q. Well 1—A. He accused me of neglecting them. T told him it was simply a mat~
ter of opinion. That I had certainly taken an interest in them, and my interest in the
country was the same as theirs, and that T had advised them time and again, and that T
had not neglected them. 1 also said that he had neglected them a long time, if he took
a5 deop an interest as e professed to. Ho bocame very exeitod, and got up and sai

~



19

Jon don'e know what wo ar after—it s blood | blood | We want blood Tt s a war of
extermination! Everybody that is aginst us is to be driven out of the country. There
o o v i o iy, the eI oA the i T company.
-, Hotared to m and aid T was  trito to b government. That T
was »lwculnmr and a scotndrel and robbor aud thiet, and T.don’s know whabs
Q. He Yoo Hofisully seid 1o will O
and the first MnmlY (I ies on the table, an
lm ot hold of a spoon and said ouare a traitor to your people. Your
lood is frozen, and all the little blood you have will be there in five minutes, putting the
51 on up to my face and pointing to it ;£ you hink you are beneiting youe
cause by taking my blood you are quite welcome to it. He called his people
committee, and \\l\ntml to put me on trial for my life, and Garnot got up an nem to
the table with a sl paper, and Gabriel Dumont took a chair on a syrup keg,
Riel called up e wgeinat me. o said T was s lss, and ho old theus that &
had said all the people in that section of the country had risen against them. He said
it was not so, that it was only the people in this town. He said he could prove that I
was a liar by Thomas Scott.
Q. Was Thomas Scott there
Q. Well—A. He called for Garno
and they would assent to what he said.
Q. Which of the two Arcands was there {—A. Baptiste. He was putting words to
their mouths, seying things I did not uoderstand at oll When T saw what ho was deiv
ing at, T said : 1 am here, and if you wish to hear me ek for myself Twill do so. T
said : There is no necessity for Mr. Riel mlmu what T hav uy If \nu wish to hear
me T will speak, and if not, T won't:  They sud yes, 1 suid, T suppose you
understand Croe ! He said yes. 1 did not speak French, AT Tl speak in
Cree. 1 spoke in Cree.
Q. You apoke in Croe aud told them what you have said 4. Yes, and what had
ocurred. Champagne got upand sad 1 old hen as thretening to take my e
T said if you think by tal Tanellt your onss 70w ece welshM WY
s0. He said no, they did not wish anything of that kind. They wanted to il
their grievances 1n a Constitational vay. Riel then go up and suid he had o connitiee
meeting of importance going on upstairs, and he went upstai
Did he return?—A. T spoke to them for qu@mwhnlv and he oceasionally
T RO speaking too loud, that T was
annoying their committee meetmg. When I said what T had to sy, T asked for some-
ing to cat, that T was pretty hungry, T ot something, and after T ot through, thero
Was & Io of blankets in the comen, and I nid down there till Mitchell was ready:
Q. Where was Mitchell at the time1—A. Up stairs. When he got through he
<came down with the prisoner, and I told him to wait awhile, and we left for Fort
Carlton. When hocame down, e, Rl apologised to me for what he had i, that e did
i sreatest respect for me personally, but.

y violent language to you
ey wanted

s ; he said so.

t, the secretary, and called for the witnesses,

great respect for me, he also apologised in french to the people there, and he said as T
was going out that hie was very sorry I was against him. That he would be glad to bave
me with them, and it was not too late for me to join them yet. He also said this
Crozier’s last opportunity of ave erting blodshed, it unlss he surrendered Fort Corliony
an attack would be made at 12 o

9 Heo s it Major Croier dul not surrender, the attack would be made at 12
elock that night —A.

Q. Was there .nymmg more I—A. That was all T had to do with him then and T
then left.
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Q. What did you then do?—A. T went to Carlton

* Q. That would have been on the morning of the 215t 1—A. Yes.
Q. About what time?—A. One or two in the afternoon of the 2Ist.

Q. What happened on the way
Batoche.

Q. How far from Batoche I—A. About two mil

T met a uumber of armed people coming into

Q. You met a number of armed people in sleighs ! —A. Yes, in sleighs, Tudians and
Half-breeds.
Q. Indians from what reserve !

. T did not recognize the Indians,

How many sleighs full 1—A. Five or six T met on the road. T spoke to_ them,
1 Knew two or three of the men who were there. T asked them what all this was about,

ey jumped out of the sleighs and shos ds with me, and told me they had been
ot Tor e tkon by, Albert Monkman who vas e s e

Q. How many altogother wore therot—A. Tn one sleigh there wero five, and, T
think, in another there were six.  Altogether there must have been 20 or

Q. Were they all armed 1—A. T could not say, because they were sitting down. T
saw rifles and guns along with them.

Q. You went back to Carlton I—A. Yes.

Q. Did you meet many men on the way I—A. That is all we met on the road.
When we got to Duck Lake, there was a trail coming from the east and west, and we
saw some sleighs passing there and some sleighs passing along the Lake.

A. About four

Q. Then when did you get to Duck Lake or ta Carlton ‘rather !
oclock.

Q. What was your object in returning to Carlton ?—. l was just returning. As T
waa Just going away from the council room, T overtook Emmanuel Clampagne, he vas
walking along the road with b e with Rl at that sive.
i thanked him fox the siand ho had & I told him i I could be
of servico to him in any way [ would never forget ho services ho hud rendered me. _ e
5013 e thn they had. dockled 4 send o men to Major Ororier, but ey ware afruid
of treahery, that they woro afruid they would bo arreted. 1 ou need not
afraid 1 \H" e one of the party that will come ¢ out, and you may tell Alwlu they will not
be interfered with at all. Whel r 'gob 85" Oaelion Mkl delivernd o 1 oet ©
vozier, and I think it was asking him to meet him half way some time tha
B S U i i ok chooec to meet, Major Cros clf, . that ho had sent
two men.

Q. Did you go as representing Major Cro A
had reached there, Charles Nolin and Maxime Lopme came up drivin
B = 75 foid \iom what Major Orosier had ssid, that thoy shouldgive we
the names of the leaders of the movement, and that they would have to answer to the
Jaw, but that a great many of thom who had been forced into_the movement, that they
should be dealt, leniently with.  said Riel and his council demanded the uncon-
diioal urrsader of Fort Carlton and nothng sl would enciaty o, wudt i they
50, 10 harm would be done them, that they would give a safe-conduct home. We. said
B & dikcusing tho matter stull aa o mid the matter could not; be enten
tained atal, that il o had to say was to dise them (o disperse and go bume, and
that the leaders of the movement would have to be answerable to the lav. He the
i be b eter which ho was tld to bl a4, that, it would be no ase bo hand it &k
Fort Cariton was not to be surrendered. I thanked them for the stand they had taken.
when T hnd been thers that morning and I returmed ¢o Calton.

.«\)xmt an hour after we

8
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Q. Ts that all that passed between you and Capt. Moore, and Nolin and Lepine -—
Yes.

Q. Then what did you do ?—A. We returned to Carlton.
Q. How long did you remain there?—A. T remained there till the 24th.
0 had got as far as the 23rd. You gave me an nccount of your interview in
R ool chnmber—nf your trial, you spoke of Garnot ; Philippe Garnot, T think, you
i 1A Yo, Fhilippe Gernot
Q. What capacity did he act in -
Q. OF the council 1—A. Yes, taking notes of the evidence.

A. As secretary.

Q. Which was given against you!—A. Yes.
A. Riel called for the secretary and then

Well, did any one ask him to act ?
Garnot came forward.

Q. And took b

seat at the table 7 —A. Yes, as secretary of the council.
there 1—A.

Q. Now on th
4ill the 24th.

What did you do then I—A. On the night of h betwoen ten and cleven
oelock, Crozier asked me to go and see if T could hear ’unt ing of Major Irv

Q. Was he expected 1—A. We heard that he left Regina with mm[ﬂmmcnts. but
nothing i Deihsiet of b

Q. You heard that he had left Regina !

Q. And nothing had been heard of him up to that time #—A. Yes.

G1om 24th Crosir asked you to go and see if you could find anything abou

started and took the trail to Prince Albert, the wire was tapped about half
vmy e et to oa i Anyibing iad boon hawed ot inyat el 1 Y
going any further. When about 23 miles out from Carlton, Tmet two messengers with a.
mote for Crozier ; T opened the note and found Ut 1o was & e S0 (e Moffatt,
stating that he heard he was at the ranch, wnd thet o sxpectad s back: iR
RAEAL. T found out that he had reschd Pribos. Albs w him and_told him that T
was sent by major Crozier. 1 then returned to For Cestton, weavelling sl sight bd oo
into Carlton about four aclock in the afternoon.

QW 1—A. No, T left him. They had mad
about seven miles, and he did not know whether he could make O
there.

Q. You retured to Carlton 1—A. Yes.

215t you got back to Carlton, how long did you remai

A. That he was to leave at a certain time.

& march that day of
dton that day from

Q. You ot there between three and four o'clock 1—A. Between four and five.
Q. Having gone out and got tidings of Col. Trvine you returned at that time 1—A.
Yes.
Q. What did you do next ? vertook a messenger with a note from Col. Trvine
to Crozier, saying that he SRR e - next, the 26th.
had been travelling all night and turned in carly ; after I turned in, I was told that
Crozier wanted to send sergeant Stewart with teams, and an escort for the parpose of get-
mw some provisions and flour from the store helonging to Mitchell, at Duck Lake, nnd
he wanted me to accompany the party, and we were to start at four o'clock the next
mqum\g, that would be the 26th. The next morning came and we got up and got ready,
isgeant Blawars s out an advans guard of four men on shead kovaci
the road was clear ; we followed with the teams and sleighs. I was
B ih s i i Todking ek Whin Tpiitli Bt e
aniles of Duck Lake, T noticed on the road some people lying in the snow, there were
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marks, T took them to be Indians. T noticed them communicating the signal by walking
backwards and forward ; T suspected they were watching the trail. T got to within about
s il 40 & balf of Duck TALD 3 thers s a ridge there » lite to the north of the mail
station ; when I got there I saw some mounted p, licemen, riding at a full galop, and
immediately after them there were some mounted men, following them ; T wheeled around
as I could make my horse go. There was a hill about a quarter
B ey, T mestod to got to bafors u.», P When I got within sight of the
Bt 57 ok i ok them o propers wad gt Wher riflew reudy. T told
B Ly s followinig tho Mounted polics. T ol them bo gob thais Pl s mil
ot to fiee, wlatever they o L oun rido out snd if they waut to firo they can hav tho
first chance at me and you can defend yourselves. They were coming mmul luff, they
were prtty close o the men, L s they woukd overtake them, I knew they wero excitd,
50 T rode out as hard as T could, they then hauled up all but one man who came right
0 £ navarbasiod up stal, b was Pateick Fiacy. - T sakid-chom whab they wers
ut. They ml \Hml are you about ? 1 said that we were going to Duck Lake, to get.
Mitehells They said there were a great many there. 1 asked whether they
B T BV They mid e had lkter go back, T turuel arounid
0d went towards the sigh, a8 T s guilig oar to the sleighs, a party of per}
or 40 of them very excited, came upon us ; they wero yelling nnd Hourishi r rifles ;
they were very excited. s iend the party ; he was very excited, jumped
off his horse and loaded his rifle and cocked it, and came up to me and threatened to blow
outmy brains, he, and some others threatened to use their rifles ; T told them to be quite,
that two could play at the game, Dumont talked very wildly, he wanted us to surrender.
He said it was my fault that the people were not assisting them, and that I was to blame
for all the trouble. 1 told him that we could not survender, hat T
best right to this property. Some of them jumped off ¢
sleighs. 1 rode up and told the teamster o hold on to his horses, The
attempts to snateh the lines, finally he fired his rifle over our heads ; thy
the road and we went on the road to Carlton,

y all stepped off

Q. Had any of the men got into the sleighs 7 A. Two of them went into one sleigh,

and they went to a second team to try and get the lir

Q. Then there was noth

;, but the one shot fired 7—A. That is all.
Q. You returned to Carlton I—A. Yes.
Q. How many teams had you on that occasion I—A. Seven or eight.

Q. How many policemen ?—A. A policeman in each team, sergeant Stewart o
some others.

Q. How many altogether —A. 15 or 16 ; there we
men, T think,

Q. You returned to Carlton 1—A. Yes.
Q. What time did you get there 1—A. About ten o'clock.
Q. In the morning *—A. Yes.

Q What did you do then 7—A. As we returned to go back sergeant Stewart
man 0 report what had taken place.

of us altogether, 15 police-

it a

Q. You had sent in & man in advance to report what had taken place 1—A. Yes,
Q. Well 1—A. When we got near Carlton, we met an advance guard coming out of
n, there were a number of f teas, they were coming out of Carlton, and we whesled.
around and went ot with che
Q- Who was in command of that party I—A. Major Crozier.
Q- How many were there 1—A. 99,
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Q. How many constables 1—A. 56.

Q, Ot tho party that frst mot you the time you turned back you stated there were
30 or 40 1—.

Q. How many were Indians and how many were Half-breeds ere were some
Indians and some Halt-hreeds, T cannot tell you the proportion utall 1 vas ot puying
much attention, I kept my eyes on Jim Owen and one or tw

Q. You met the advance guard coming out of Carlton, in n\l there were 91—
A. Yes.

Q. Major Crozier was in command ?—

Yes.

Were there any sleighs !—A. Yes.
How were the men —A. Some mounted and some in sleighs.
What is the distance from Carlton to Duck Lake 2—A. About 14 miles.

Did you join and go back with them I—A. Yes, the whole party.

coo00

This would be on the 26th *—A. Yes. We went until we came to a house, about.
four miles from Duck Lake, when the advance returned and reported that there were
some Tndians in the house. 1 believe it was Beardy’s house. He was in the house.

Q. Was it upon his rservo 1A, Yes

Q. Well 1A, The interpreter went over ind he came back again. I do not know what
occurred between them. We went on and when we got to the same place where I returned
back that morning, we saw the advance guard coming over the hill, in the sume way as.
in the morning.

Q. Was the advance retiring I—A. Yes, at the same place as in the morning, and
B e o mumber of maen (ullu\uu;,- them.

@ how many 1A, T cannot el you, they wers coming over the hil ad
they were i « the roud ; there appeared to be quite a number of them
Major Crozier told us to unhitch the horses and make  barricade, and take the horses res

the rear, when they came near ; within half a mile, they made use of a blanl flag.
Q. White blanket 7—A. Yes. Crozier went out and mlled his mlel'preter. and the
two parties came near each other. egan to talk ; in the meantime, they were

s
running on the road getting behind us acd hebind the hill

Q. They were changi

Q. Well, what leen" hile pl
that they were fi let ther
ey bt o e way und saw Major Crosir it s and in che
direction the firing was fr b s : o now: Au the iring began then,sad the
was quite a skirmish for thirty or forty minutes afte

;s their pusmons 1—A. Yes.

hs, T heard some one ealling out
T said : W we get hurt. Just

Q, How long did it last?—A. Thirty or forty minutes. T did not take time in con-
sideration.

Q. How many were killed on your side !—A. We left ten men upon the field, but
one of them was wounded and turned up afterwards.
Q. Who was that !—A. Newett.
The other nine -—A. Were dead. One mounted policeman was killed and several
were wounded, two died just after we got to Carlton.
Q. You brought two back with you I—A. One, the others died after we gbt back to
Carlton.

Q. What time did you get back to Carlton 7—A. It must have been about four
ock in the afternoon.
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Q. How many were killed on the other side, you did not know at the time I—A. No.
Daring the engagement, how many men would you fulge o be engaged upon the
other side —A. We could not see them. I cannot tell that; some were in the house, some
i ik ik Ther s’ o sleight with o Tndiaos i saohs behi and
one Indian who was mounted ; that was the Indian that was talking to Major Crozier ;
he was killed when the firing began.

Would your obserations enable you o say low many were engaged upon the

B . Tho rond womned to b protiy well soverot with thems.

Q. Can you form any idea as to the number—A. The road was straight and they
seemed to cover a greater space than we covered, but I cannot say as to the number 5
they seomed to cover a greater spaco that we did.

Q. You cannot say the proportions of Indians and Half-breeds 7—A. T cannot say.
1 saw five Indians, these Indians got behind us, one of them was killed.

Q. You did not recognize any of the people that were there I—A. T did not recognize
any person.

Q—You returned to Carlton and got there about four o'clock.—A. Yes.

Q What did you do then!—A. They were some time attending the wounded. Col.
Tevine got in about an hour after we got in and 1 this s that afternoon or the
next morning that he decided to leave Carlton and go down to Prince Albert

Q. Did you go with him I—A. Yes.
Q Was (mrlcun burned I—A. Yes, I believe it took fire accidently and part of it
was burned {

Q. He decided to evacuate Carlton with his forces ! —A. Yes.
Q. And retired on Prince Alber
Q. What distance is that |

Q. Did you go with him to P

nce Albert?—A. Yes.

Q. What day was that 1—A. We left on the morning of the 25th, about one or two
oelock, and we got down that evening.

Q. You remained at Prince Albert during the rest of the rebellion -—A. Yes.

Q. You have told me all you know about it -—A. Yes, there may be something that.
1 have omitted. When Miteliell introduced me to the prisoner .h.-‘hml Mitchell whether
T came of my own accord or whether I e with him. Whi
e aid [ was entitled to the sume protection ns he was, but if I eame of my own atcond,
he would look after me, or something of that kind. The prisoner said entitled to
the same protection as he w

No, I cannot remember every thing

Q Is ll)rreBnnhmwv!wﬂml»on remember
that took place. I do not remember anything else,

By Mr. Grerxsuirios,
Q. The first time that you met the prisoner was in the couneil chamber 1—A. Yes.

Q Aml before that you never saw him ?—A. No.

or did you see
B e nmgm into court.

after that till in court?—A. T saw him in court, when he

Q. You had no conv
to General Middleton !

Q. You never had any perso ol quarrel or trouble with him before 1A, No, T
never had any communication with

surrender

tion nor did you see him from that time till his
No.
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Q. Did he appear excited when you were introduced y Mitchell I—A. No, not at
the time. A while ater he became excited,

Q. How long after was it till he got excited 1—A. T cannot tell
Q, Five or ten minutes I—A. P»rhuy.w a qlm.rbsr of an hour.
uring that inter  him all the time!—A. He went
away for  little while, and thon he came back agein. He went upsteirs aud came back
agi

tall

Q. Tell us what he said when you were first introduced and shook hands with him,
Did he spv)l\ n t or did you?—A. T spoke first. 1 told him that we would shake hands
or something to that effect, and lm said yes.
\ow \»lm did you first

egin to talk \\Illl m about 7—A. T told him, I said :
heeo appears to b great xciten neat bova s el Lo eosiaint e all, everything
was quiet, or something liko tha

@ You sl something sbout his huving spoken about wanting to gt their griev~
an —A. Yes. 1 think I said there scomed to be a number of men armeds
and hs sid hat they I beon aaking for ther rights for iteen yoars, aud they bad ack
been granted, and they had decided to make a demonstration.

Q. Did you have any conversation s to what the rights were—A. No, T hadnot
with him.
Q. Whom did you talk about it with *—A. The rest of the people that were in.
Q. That is the council I—A. Yes.
Q What was (Imr statement to you regarding their sehta o DR
m to y were entitled fo serip and never got i

Q_Did of having made any petition to the Government for their rights ?
kil \\(-tha(-nhwd the matter. 1 had taken part myself in the petition that we
and knew more about it than they did. It came out in this way, Gabriel
Dumont. s.uﬂ that I had taken no interest in the matter before; that I never advised
them ; that it was only now, when matters had gone so far, that T advised them in the
matter.

. That was roproaching you beause' fou ‘had ek Bishbutial I8 getting the
rights of the Half-brecds—the English Half-breeds e were entitled tg serip, but
we never got

Q Have you got it since-—A. No.

Q. There

s a commission sitting now 1—A. Yes.
Q Rl sid that the only answer they ot to every petition was an increase of
police’—A. N
9 What ws on the table when you went int the councilchamber —A. Some ia
dishes and some spoons, some fried bacon and some ban

Q. Any blood in the dishes 7 —A. No. T did not see any.

. Wil you swonr tha there was not! Wil yon swear st some of them wero
not eating cooked blood at the time Not

Q. How long after the conversation with him did he use the words “he wanted
Bload ™ LA. e left me and came hack again, it was then he said it

Q. Was he in a very excited state of mind when he talked about blood ?—A. He
became \er)' excited. I 'told him that T did not think that he had adopted a wise way
0 redress their grievances.

Q. Tn what pos

ion was he at that time 1—A. Standing striking the table.



2
Q. What did the prisoner say to you when Mitchell stated you were entitled to the
me protection as Mitchell was f—A." It was Riel said that, not Mitchell.
Q. Did't hosay you wers at iberty to eturn t—A. He mid T was enttled to the
same protection as Miichel
Q. You did not go as you pleased —A. Yes, T did.
s that boforo o after the conversation about the blood took place;; was it
before “Riet 10 you he wanted blood and that you were free to go?—A. Tt was be-
any conversation with him at all.
Q The first thing he did on being introduced to you was to assure you that you
were at liberty —A.
Q. You had no fear but that you were at perfect liberty to return I—A. Tt did not
‘make any difference to me.
Q. Atter telling you that you were at perfect liberty he spoke toyou of his desire
for blood I—A. Yes, certainly.

Did you have any other conversation with him that day He said what T
said at the time he went upstairs. He went up, and he would oceasionally put his head
through and say that I was speaking too loud x he came down he apologized, and
said he had great respect for me personally, but it was my cause.

Q. On the whole he treated you civilly-—A. No; he made use of language to me
that was never before used to me.

id he have any conversation with you as to the object of the rebellion I—A. He.

said they wanted their rights.

Q. Did he tell you anything about the administration of the North-West Territories ¢
—A No.

Q. About a new Church 7—A. No.
Q. No conversation about either of these matters I—A. No.

Q. When he called for blood was it after he went down?—A. He went away and
came back and ealled for blood,

Q. And then he went upstairs I—A. Y

Q. When he came down the next
A. Yes.

Q. Shortly after that you went away ! Yes,

His Hoxor.—Any juror that desires to ask the witness any question is at liberty:
to do so.

me he apologised for the language used t-

Jomx W. Astrey, sworn, examined by
Q. You reside at Prince Albert .

Mr. Burbridge,
A. Yes.

Q. How long have you resided there I—A. About three years,

Q. What is your occupation —A. Civil Eng rveyor and Explorer.

Q. In March last you were employed by Major Crozier \—A. T left with ve
teers 1o go to Carlton. ployed by Major Crozier !—A. T left with volun-

Q. How were you employed 1—A. As volunteer, and then T was used as a scout.
Q. What time in March—A. About the 18th March,
Q- How long were you  scout 1—A. T was scouting through the French settle-

ncer, Land §
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